
probíhají hodnotící členské schůze základních organizací.
V hodnotící části se věnují především minulému »supervoleb-
nímu roku«, a ve vazbě na výsledky komunálních voleb způ-
soby, jak podpořit naše zastupitele a další naše zástupce v ko-
misích rad městských částí. Důraz je položen i na posílení
výborů organizací a samotné organizátorské práce našich
organizací zejména v teritoriu městské části. Očekáváme
v tomto i podporu od organizací tzv. klubového typu.

Nedílnou součástí našeho směřování je spolupráce a sou-
činnost s levicově orientovanými či středovými společenský-
mi organizacemi či občanskými sdruženími, s nimiž máme
celou řadu shodných témat a přístupů, jako je na příklad pří-
prava nového územního plánu města Brna. Zkrátka být účin-
nější a aktivnější na levici. Samotná příprava ke sjezdu a pro-
jednání sjezdových dokumentů proběhne na výročních
členských schůzí v září až prosinci letošního roku. Místní
konference by mohly proběhnout v lednovém období 2012
a městská stranická konference v březnu 2012.

Věřím, že v naší městské organizaci bude příprava na
sjezd i podíl na řešení každodenních problémů našich
spoluobčanů středem pozornosti všech stranických orgá-
nů a organizací.

Ing. Ladislav BÝČEK, předseda MěV KSČM v Brně

Zasedal Ústřední výbor KSČM

DO AKTIVNÍ PRÁCE PŘED SJEZDEM

POZVÁNKA   NA

Společenský večer KSČM
spojený s oslavou

Mezinárodního dne žen
19. března 2011 od 17 hodin ve velkém sále na Křenové 67.
Místenky jsou k dostání v kantýně každé úterý od 14 do
16 hodin.

Ústřední výbor KSČM 29. ledna 2011 projednal a schvá-
lil stanovisko k útokům vlády na životní jistoty občanů, pří-
stupy KSČM k exekucím a k lichvě, kandidáta KSČM Zdeň-
ka Levého pro doplňovací senátní volby v Kladně. Vzal na
vědomí informaci o nákladech vynaložených na volby
2010.

ÚV KSČM schválil návrh na svolání VIII. sjezdu KSČM ve
dnech 19. - 20. května 2012 s klíčem pro volbu delegátů 1 : 150
podle stavu členů k 31. 12. 2010 a harmonogram výročních
členských schůzí a konferencí. Předseda ÚV KSČM Vojtěch
Filip vyslovil přání, aby svolání sjezdu znamenalo začátek in-
tenzivní, aktivní práce členů ÚV, funkcionářů OV tak, aby-
chom byli schopni přestavit KSČM jako plně funkční stranu,
která je nejen důslednou opozicí, ale která je připravena na
jakékoli úkoly v rámci ČR. Česká republika je v krizi, je na
křižovatce. A jestli na té křižovatce nebudeme akcelerovat,
jestli nepojedeme správným směrem nebo jestli ten směr
budeme zpochybňovat, nemůžeme dojet do cíle. A cíl je jed-
noduchý. Cíl je zvýšení autority KSČM v naší společnosti
a získání většího podílu důvěry mezi občany tak, abychom

mohli změnit vládu v této zemi. Je to náš úkol, náš cíl, naše
povinnost.

Předseda ÚV KSČM řekl, že každá vnitrostranická aktivita
se dá prezentovat navenek, musí být ale srozumitelná a musí
mít dopad na myšlení lidí. Sjezd musím připravovat progra-
mově, zachovat si naše východisko, komunistickou orien-
taci naší politické strany, racionální řešení jednotlivých
problémů, neodtrhávat se od názorů občanů. Protože kaž-
dá teorie, pokud nereaguje na skutečné problémy lidí, nemů-
že být lidmi vnímána.

Předseda ÚV KSČM si představuje organizační přípravu
sjezdu tak, že hlavními materiály sjezdu bychom se mohli
zabývat na VČS a na okresních konferencích, aby se s nimi
seznámilo co nejvíc lidí nejen v ZO, ale i mezi sympatizanty.
V odpovědi na otázku, jak prezentovat KSČM v systému cen-
zury mlčení, řekl, že úkolem základních i okresních organiza-
cí je šířit Haló noviny, udělat všechno, aby se dostaly k co
největšímu počtu čtenářů či posluchačů.

Z Haló novin dne 31. ledna 2011 vybral a zdůraznil
Karel JANIŠ

VIII. SJEZD KOMUNISTICKÉ STRANY ČECH A MORAVY PŘED NÁMI

Lednové zasedání Ústředního výboru KSČM rozhodlo
o svolání VIII. sjezdu KSČM v květnu 2012. Na programu jed-
nání bude nejen zhodnocení plnění usnesení a rezolucí před-
cházejícího sjezdu, ale i posouzení společenského a hospo-
dářského stavu naší země. Stěžejním však bude pohled do
budoucnosti materiálem »Socialismus pro 21. století«.

Ač sjezd se uskuteční za čtrnáct měsíců, je vhodné s jeho
přípravou začít bezprostředně na všech úrovních, neboť letoš-
ní rok je přímo ideální pro stabilizaci stranické práce. V naší
městské stranické organizaci v současném období úspěšně
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zve Městský výbor KSČM
a Levicový klub žen Dobromysl
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NA HERŠPICKÉ MÁ BÝT MRAKODRAP
Ve Společenském centru radnice městské části Brno-střed se konala pre-

zentace projektu »Palác Heršpická«. Nejvyšší plánovanou budovu v České
republice navrhla světově proslulá architektka Eva Jiřičná.

Vedení radnice považuje zamýšlenou stavbu Paláce Heršpická za velmi ambici-
ózní projekt. Podle starosty městské části Brno-střed Mgr. Libora Šťástky je ale nut-
né, aby investor nepodcenil komunikaci s úřady a s městem. Jenom tak bude podle
něj možné zvládnout problémy s výškou budovy, s výškovým zónováním, ale také
třeba i s dopravou a odkanalizováním území.

Projekt Paláce Heršpická je v současné době ve stádiu konceptu studie. Investor
získává předběžná stanoviska dotčených orgánů, aby pak mohla být zadána doku-
mentace pro územní řízení. Budova o výšce 117 metrů by měla mít 35 pater, při-
čemž přibližně 80 % prostor připadne na kancelářské plochy, 20 % na byty, obchody
a odpočinkové prostory. Investicí ve výši tři a půl miliardy korun by údajně mohlo
vzniknout deset až patnáct tisíc nových pracovních míst. Investorem stavby je spo-
lečnost HS-Investment, s. r. o. Práce na projektu jsou koordinovány s dalšími chys-
tanými stavbami v oblasti – konkrétně se jedná o AZ Tower a H-park. Eva Jiřičná
na území městské části Brno-střed například navrhla lávku pro pěší na Kolišti a dle
jejího projektu se chystá stavba domů mezi ulicemi Veveří a Kounicova. Měla se
také podílet na rekonstrukci hotelu Avion i na uvažovaném zvýšení obchodního
domu Centrum na Kobližné ulici. (did)

Jižní Morava pro turisty
Jižní Morava ve třetím čtvrtletí loňského roku zaznamenala po hubených letech

2008 a 2009 opět nárůst turistů. Jak bylo zmíněno na TK na veletrzích cestovního
ruchu, kraj pro to v loni také udělal nemálo. Deset milionů korun stál projekt pre-
zentace JmK doma i v zahraničí. Stejná částka je určena na marketingovou propa-
gaci jižní Moravy ve východní Evropě, zahájenou vloni. Cílem je přilákat polské
a ruské turisty. V okolí Moskvy vyrostly bilboardy, letáky, reklamní kampaně a pre-
zentace o jižní Moravě se objevují v polském i ruském tisku, v ruských TV bude na
jaře vysílán reklamní spot. Realizová-
na bude též internetová kampaň.
V letošním a příštím roce bude pro-
investováno na projekt Zažijte Jižní
Moravu pět milionů na podporu do-
mácího cestovního ruchu. Počítá se
s reklamní kampaní v pražské MHD,
internetovou kampaní, prezentací ve
vybraných obchodních centrech.
Také s tiskem statisíce mapek JmK.
Kraj se také zaměřuje na rozvoj vele-
tržní turistiky a vcelku úspěšně se
daří též rozšiřovat letecké spojení
Brna se světem. Zvláštní pozornost
bude letos věnována rozvoji cyklotu-
ristiky. 16 milionů z pokladny kraje
doplní další peníze z fondů EU a cí-
lem je propojit jihomoravské cyklos-
tezky až do Trnavského kraje a sever-
ního Rakouska.

Tibor DÁVID
foto autor

Porodnice přejde do Bohunic
Výstavbou nového objektu za 67 milionů korun se zvětší současná Gynekologic-

ko-porodnická klinika ve FN Bohunice. Vyroste na místě skladovacích prostor
stravovacího provozu. Do tří let bude postaven další komplex. Poté bude zrušena
stará porodnice na Obilním trhu. Areál hodlá FN prodat a získanou sumu (odha-
dem 750 milionů korun) chce investovat do rozšíření Gynekologicko-porodnické-
ho komplexu v Bohunicích. Výstavba však bude muset být dotována i ze státního
rozpočtu. Náklady se odhadují na více než miliardu korun.

(did)

Veletrhy Brno
úspěšné

Veletrhy Brno, středoevropský lídr na
trhu výstavnictví, budou mít výrazně
lepší hospodářský výsledek, než se čeka-
lo. Původně odhadovaly ztrátu na 120
milionů Kč, ale konečný výsledek hos-
podaření za rok 2010 bude významně
pod tímto odhadem z loňského prosin-
ce. Společnost Veletrhy Brno se dle své-
ho mluvčího v tuto chvíli těší velmi dob-
rému finančnímu zdraví, má výrazně
lepší likviditu a hlásí pokles pohledávek.
Všechny existující závazky byly splace-
ny včas a v plné výši. Postupně se lepšící
ekonomická situace dokonce umožnila
uhradit mimořádnou splátku vůči kon-
sorciu úvěrujících bank. Věřitelé byli
s předběžnými hospodářskými výsledky
seznámeni a přijali je velmi pozitivně.
Společnost KPMG v těchto dnech do-
končuje nezávislý audit. Výsledky bu-
dou zveřejněny v druhé polovině února,
ihned po dokončení zprávy auditora.
V důsledku oživení ekonomiky a přija-
tých konsolidačních opatření očekávají
Veletrhy Brno pozitivní vývoj i letos.

(did)

Cestovní ruch
oživuje

Dvojice veletrhů cestovního ru-
chu (CR), která tradičně zahájila
letošní brněnskou výstavní sezónu,
dává naději, že CR se pozvolna do-
stává z krize.

Propad zahraničních turistů se vloni
zastavil, jižní Morava si udržela druhou
příčku po Praze a lze očekávat oživení.
Letos se veletrhů zúčastnilo 21 zemí, což
představuje přes 100 zahraničních des-
tinací. Také množství českých a morav-
ských regionů, ale i turistických zajíma-
vostí Slovenska. To je pro Čechy stále
mimořádně oblíbeným turistických cí-
lem. Zároveň stále více lidí se orientuje
na tuzemskou dovolenou.

Již dvacátý ročník veletrhu Region-
tour návštěvníkům také nabídl ukázky
folkloru, domácí i slovenské kuchyně.
Premiérově též lidových řemesel. Vele-
trh se stal také místem křtu cykloprů-
vodce Morava a Slezsko, vydaného ve
spolupráci čtyř krajů. Také zasedání
moravských hejtmanů a slovenských
županů, kteří podepsali dohodu o dal-
ším rozvoji turistiky na Baťově kanálu.

Druhý z dvojice – veletrh GO nabídl
široké možnosti dovolené v zahraničí.
Ani zde nechyběla gastronomie a již tra-
diční přednášky, besedy s cestovateli
a filmy.             (did)
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ŠÍŘÍME PRAVDU O KUBĚ

Ekologická bomba na Oboře
Po letech jsem šel na procházku kolem přehrady, podívat se na místa, kde jsme

s rodiči chodili o víkendech v letních měsících na koupání. Těšil jsem se na krásnou
krajinu v zimním spánku. Jaké bylo moje překvapení, když jsem z dálky zahlédl
budovu výletní restaurace. Budova v časech před tzv. Sametovou revolucí sloužila
k občerstvení a ubytování výletníků navštěvujících okolí části Obora. V areálu byl
i mezinárodní kemp navštěvovaný cizinci. Dnes, po dvaceti letech, je budova ve váž-
ném havarijním stavu zabedněná a zcela opuštěná. To by ještě nebylo tak vážné,
nebýt v areálu tikající ekologické bomby. Je s podivem, že v době, kdy kraj i město
vynakládá velké prostředky na vyčištění přehrady, je ve dvoře restaurace množství
pneumatik, dřevěného a stavebního odpadu. V nedalekém jezírku v lese jsou oleje

a různé láhve od chemiká-
lií. To vše při každém dešti
strouhou odtéká do brněn-
ské přehrady.

Po „sametu“ křiklouni
říkali, jak jsme zdevastova-
li přírodu, kolik ekologic-
kých bomb čeká. Musím
konstatovat z vlastní zku-
šenosti, že bezohledný
kapitál škodí přírodě víc.

Martin ŘÍHA
foto autor

USPĚLI JSME JEN ČÁSTEČNĚ
Již po volbách připravil výbor MO KSČM návrhy na zařazení našich členů

a sympatizantů do výborů a komisí při Radě zastupitelstva Brno-Komín. Z před-
ložených návrhů se výboru podařilo umístění jen části navrhovaných osob.

Koalice sestavená z ODS, ČSSD a KDU-ČSL se řídila heslem »vítěz bere vše« a sna-
žili se opoziční strany a občanská hnutí co nejvíce omezit. Je škoda, že pro činnost
obce nebyla využita zkušenost našeho bývalého zastupitele Ladislava Kobzy, který
ve funkcích školské komise a při radě školy pracoval dlouhá léta. Přesto se podařilo,
alespoň do komisí některé návrhy prosadit.

V komisích nás zastupují:
komise životního prostředí Mgr. Adéla Galeová
komise zdravotní, sociální a bytová Ing. Ivo Turek
komise bezpečnosti a veřejného pořádku Václav Luňák

Ladislav Havel
komise školská, kulturní a tělovýchovy Ing. Jiří Dočekal

Nepodařilo se nám zajistit člena do komise stavební, dopravy a pro územní roz-
voj. Také do finančního a kontrolního výboru se nedostal žádný námi navržený kan-
didát. Zastupitelem MČ Komín byl zvolen s. Ing. Jiří Dočekal.

Ladislav HAVEL, místopředseda MO KSČM Brno-Komín

Diskusní čtvrtek
o odborech

Účastníci pravidelného diskusního
čtvrtku organizovaného MěV, v lednu
přivítali poslance, místopředsedu ÚV
KSČM a současně předsedu Odborové-
ho sdružení Čech, Moravy a Slezska
Stanislava Grospiče. Tentokrát byla
hlavním předmětem diskuse výměna
názorů na postavení odborového hnutí
v České republice v současných pod-
mínkách světové hospodářské krize
a možnosti KSČM na prosazování vlivu.

Soudruh Grospič velmi názorně a pře-
svědčivě dokladoval, jaký vliv na odbory
měl pád levicových vlád v Evropě kon-
cem 80. let a jak se tyto politické změny
promítaly v České republice. Hovořil
i o nedávných a současných projevech
některých odborových svazů. Diskuse
ukázala, že zvolené téma zaujalo účast-
níky besedy a bylo aktuální. Přítomní se
vyjadřovali zejména k současné akci lé-
kařských odborů, ke stále rostoucí ne-
spokojenosti lidí s asociálními opatření-
mi současné vlády, k podpoře akcím
odborů od levicových stran, k nedávné-
mu zasedání Sekretariátu evropské po-
bočky Světové odborové federace (SOF),
ale i k poskytování prostoru odborovým
svazům v našich Haló novinách.

Další diskusní čtvrtek, na který vás
zve ideově-teoretická sekce MěV KSČM
je 17. února. O bytové problematice
promluví člen ÚV KSČM Pavel Březa.

Lubomír MLEJNEK

Autobusový zájezd do Prahy 12. led-
na 2011 připomněl desetiletou úspěš-
nou činnost brněnské pobočky Společ-
nosti česko-kubánského přátelství
(BrPSČKP). Čtyřicítka členů, hostů,
sponzorů a sympatizantů si v dopoled-
ních hodinách prohlédla Poslaneckou
sněmovnu ČR. V roli hostitelů kromě
průvodce z infocentra byli poslanci
KSČM ss. Dolejš, Braný, Šenfeld, Vostrá,
Filip a další.

Zbyl čas i k návštěvě venezuelského
velvyslanectví, nacházejícího se naproti
budově PS. Nečekané hosty uvítal velvy-
slanec Victor Hernandez. Podal nám

stručnou informaci o současné situaci
ve Venezuele a popřál úspěšné dokon-
čení mise. Neodmítl ani společné foto.

Slavnostní odpolední část na Velvy-
slanectví Kuby začala připojením se
pražských hostů, funkcionářů SČKP,
sponzora a pracovníků velvyslanectví
pod vedením konzula Nelsona Tamayo,
tč. zastupujícího charge d´affaires. Po
hymnách obou států a přečtení dopisu
ICAP z Havany (organizace pro spolu-
práci mezi národy) konzul a předseda
poboček ČR s. Šulda připojili osobní
blahopřání. Pak následovala prezentace
Brna.

Speciálně natočeným CD jsme de-
monstrovali průřez naší práce. Byly de-
sítky návštěv, besed, hudebních pořadů,
výstavek, setkání, plesů, setkání s man-
želkami a matkami pěti kubánských
hrdinů, účast na antisummitu ve Vídni,
sbírka na hurikány, setkání s mladým
kubánským malířem a jeho rodinou
a také pobyty na Kubě. Napsali jsme
také řadu rezolucí, protestů, článků i po-
hlednic přátelství. Aktivní členové,
sponzoři a ředitelka školy, která trvale
spolupracuje s pobočkou převzali pa-
mětní fotografie. Závěr patřil zábavě
u harmoniky, ochutnávce moravských
vín i kubánskému míchanému nápoji
Cuba libre.

Chcete-li i Vy poznat činnost BrPSČ-
KP, můžete být přitom. Deset let práce,
zábavy, ale zejména šíření pravdy
o Kubě si připomeneme na schůzce, na
kterou zveme i přátele a sympatizanty.
Uskuteční se v Brně, Křenová 67 dne
17. března 2011 v 16,30 hodin.

(redakčně upraveno)

Ing. Jozef Štofan, předseda BrPSČKP
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NA ČASTÉ TÉMA DNEŠKA – BYDLÍME V PANELÁKU

Jak to bylo doopravdy 1989-2010
Je název publikace, v níž jsou popsány procesy, jimiž naše společnost prošla

od roku 1989 do současnosti. Uplynulých dvacet let poskytuje reálné možnosti
zhodnotit vývoj naší společnosti probíhající ve znamená obnovy kapitalismu
ve všech oblastech našeho každodenního života. Autoři se vrací i k vývoji před
„Velkou listopadovou sametovou revolucí“, aby zdůraznili její důsledky. Zejména
generace narozené po roce 1948 zažívají na vlastní zkušenosti „vymoženosti“ spole-
čenského řádu-kapitalismu, o němž dosud slyšely ve škole nebo z vyprávění rodičů
a prarodičů.
Čestmír Kubát (1956) se věnuje závažné otázce popření myšlenky demokratického
státu a perzekuci a snahám o zákaz komunistické strany.
František Nevařil (1926) odpovídá na otázku Demokracie nebo demokratura?
A charakterizuje Zdivočelou zemi II.
Pravidelný komentátor v Haló novinách Václav Věrtelář (1929) rozebírá českou
ekonomiku za dvacet let obnovení kapitalismu.
Zemědělství se věnují Jan Veleba (1947) a Jan Záhorka (1943).
Moderní historii a krizi odborového hnutí charakterizuje Ladislav Šafránek (1946).
O postavení české literatury píše Michal Černík (1943).
Stále aktuální sudetoněmecké otázce věnuje pozornost Emil Hruška (1958).
O nejznámějších aférách po listopadu 1989 píše Robert Kvacskai (1978).

Každá stať si zaslouží co největší pozornost. Každá přispívá k poznání našeho
předlistopadového období a k charakteristice současnosti. Do značné míry může
uspokojit požadavky zhodnotit klady i zápory minulosti i současnosti.

Nelze opomenout
dvě publikace Dušana
Spáčila a Karla Sýse.
Rozhodující události
mocenského zvratu
v roce 1989 charakteri-
zují v knize Viděno
deseti (Futura Praha,
2009) Fojtík, Jakeš,
Krejčí, Štěpán, Vacek
i Kocáb, Kantor, Dien-
stbier, Bratinka a Ko-
márek.

V knize Záhady 17.
listopadu (Futura Pra-
ha, 2010) vzpomínají
Devátý, Hegenbart, Ji-
čínský, Nevařil, Ruml,
Sedlák, Uhl, Urbánek
a Anonym.      K.  JANIŠ

O životě Marie
Ljalkové-Lastovecké

Plukovnice Marie Ljalková-Lastovec-
ká se 28. října 2010 stala nositelkou
vyznamenání Řádu bílého lva vojenské
skupiny. Koncem roku 2010 jí bylo 90
let. Na počátku druhé světové války
uprchla s manželem do Rjazaně. Oba se
na výzvu našim občanům, aby se přihlá-
sili do naší vojenské jednotky, postupně
do Buzuluku dopravili. Lastovecká hned
napoprvé dokázala zasáhnout desítku
v terči při zkoušce nových ruských sa-
monabíjecích pušek Tokarev SVT 1940.
Otakar Jaroš ji proto poslal do snajper-
ského kursu. V bitvě o Sokolovo bojova-
la spolu s ostatními v rotě v přední linii a
zlikvidovala kulometné hnízdo nepříte-
le. Podobné akce však byly ženám v naší
jednotce zakázány a tak se z ní stala
zdravotnice. Byla i nyní v první linii, za-
chránila život mnohým raněným. Aktiv-
ně se zúčastnila bojů u Sokolova, Kyjeva
i karpatsko-dukelské operace. V Karpa-
tech ji při náletu zasáhla střepina nad
pravé oko, kde zůstala dodnes, poně-
vadž nešla vyoperovat.

Na jejím zdraví se nepříznivě proje-
vily měsíce bojů v zimě v roce 1944 a na
počátku roku 1945, prožité v deštích
a sychravém počasí bez možností pře-
vléknout se do něčeho suchého a odpo-
činout si v teplém prostředí. Dětí se pro-
to nedočkala. Trpí těžkou artrózou. Po
letech se jí válka vracela ve snech v po-
době náletu, dělostřelby, útoku, vzpo-
mínky na mladé chlapce-spolubojovní-
ky, kteří se nedožili konce války. Když
sleduje válečný film, klade si otázku
sama sobě: Já jsem také v té válce byla?

Z několika rozhovorů s Marií Ljalko-
vou-Lastoveckou v médiích vybral

Karel JANIŠ

Občany u nás rozdělujeme na ty, kteří bydlí v panelových
domech a na ty, kteří bydlí ve starších i novějších cihlových
domech nebo vilkách. Panelák je u nás domovem zhruba pro
3 miliony obyvatel. Od počátku 50. let bylo postaveno kolem
80 000 paneláků s 1 200 000 byty. Brzy po listopadu 1989 Vác-
lav Havel hovořil o panelových sídlištích tak, že jde o králíkár-
ny, a divil se, že v nich vůbec někdo může žít. Tím panelákové
sídliště ztotožnil s obdobím socialismu.

I student architektury by mu vysvětlil, že panelová sídliště
byla budována po celé Evropě, i když zejména pro sociálně
slabší skupiny obyvatelstva a pro přistěhovalce, ale i ostatní
skupiny obyvatel. U nás se do nich stěhovali a žijí v nich lidé
bez rozdílu zaměstnání a věku. Historici architektury by proti
socialismu zaujatému Havlovi (ačkoliv na Československou
socialistickou republiku přísahal) vysvětlili, že o panelové
výstavbě uvažovali v USA již v poslední třetině 19. století ve
snaze zjednodušit výrobní procesy a ulehčit práci dělníkům.
Chtěli rychleji stavět domy a přemýšleli o výrobě větších

cihel. Objevila se též myšlenka stavět domy z betonových
dílců.

Po ničivé válce – druhé světové – bylo třeba obnovit desítky
a stovky válkou zničených celých ulic, čtvrtí, ba i měst bom-
bardováním i bojovými operacemi. Nejrychlejším způsobem
obnovy se ukázala výstavba panelových sídlišť. Havlovo pro-
roctví, že do 10 let paneláky zmizí, se nenaplnilo stejně jako
celá řada jeho dalších předpovědí, slibů a skutečných blábo-
lů. Hlad po bytech se projevil i u nás a lidé se stěhovali do pa-
neláků často přes bláto, necesty, nesilnice rozbité nákladními
auty, která dovážela stavební materiál na sousední rozestavě-
ný panelák i zařízení do bytu i nábytek nových obyvatel. V po-
sledních 15 letech probíhá naopak rekonstrukce sídlišť zatep-
lováním polystyrénovou ochranou. Nová plocha se barví
různou barvou a paneláky ztrácí šedivou uniformitu. Novou
kapitolou v existenci paneláků je jejich privatizace jak celých
domů, tak jednotlivých bytů. Tato nová kapitola si ovšem vy-
žaduje samostatnou pozornost.              Karel JANIŠ
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Uskutečnil se ve dnech 14. - 25. února 1956 v Moskvě a nej-
prve vyslechl a projednal zprávu 1. tajemníka ÚV KSSS N. S.
Chruščova o činnosti strany, schválil politickou linii a praktic-
kou činnost ÚV KSSS. Sjezd konstatoval hluboké změny v me-
zinárodním vývoji, hlavním rysem epochy označil fakt, že
socialismus přerostl rámec jedné země a stal se světovou sou-
stavu, že vzniklo rozsáhlé „pásmo míru“ zahrnující socialis-
tické i nesocialistické země Evropy a Asie, že probíhal proces
rozpadu koloniální soustavy imperialismu, že byla potvrzena
politika mírového soužití států s různým společenským zříze-
ním, že mohutné společenské i politické síly mohou odvrátit
nebezpečí a otevřely se nové perspektivy pro přechod zemí od
kapitalismu k socialismu.

Sjezd konstatoval další upevnění vnitřní situace v zemi,
podstatný růst všech odvětví společenské výroby, hmotného
blahobytu i kulturní úrovně lidu, upevnění morálně politické

litické krize v roce 1997 nebo jeho inter-
pretace příčin pádu komunismu (který
u nás ani nikde jinde nebyl!! - to je jasný pří-
klad výkladu, který je v rozporu s fakty!!).

Jiří Pehe přispěl k charakteristice
uplynulých dvaceti let prostřednictvím
inventury politického působení Václava
Klause.

Karel JANIŠ

KLAUS – PORTRÉT POLITIKA V DVACETI OBRAZECH
Jeho autorem je politolog a bývalý

poradce prezidenta Václava Havla Jiří
Pehe (1955), s jehož velmi výstižnými
komentáři o současné situaci u nás se
často setkávají čtenáři deníku Právo.
Absolvent Právnické fakulty Univerzity
Karlovy v Praze a Školy mezinárodních
vztahů na Kolumbijské univerzitě v New
Yorku je v současné době ředitelem
New York University v Praze.

Jiří Pehe popisuje detailně politické
působení Václava Klause v rolích, které
postupně zastával: zakladatel a dlouho-
letý předseda Občanské demokratické
strany, ministr financí, předseda vlády,
předseda Sněmovny Parlamentu ČR,
prezident republiky. Pehe charakteri-
zuje naši politickou situaci rok po roce,
uvádí často v obsáhlých citacích výňat-
ky z projevů, článků a statí Václava Klau-
se jeho stanoviska k událostem, v nichž
nebyl pasivním pozorovatelem. Klaus
přes všechna úskalí, jimiž po roce 1989
prošel, zůstává na vrcholu politické py-
ramidy jako jediný polistopadový poli-

tik. Jiří Pehe se po zmapování nejdůle-
žitějších politických činů Václava Klau-
se pokusil odpovědět na otázku Jaký
je Klaus politik? v několika odstavcích:
Ideolog nebo politik? Populismus,
Konfrontační styl, Nacionalismus, Jazyk
a demagogie, Zviditelňování. Pehe uvá-
dí, že Klause nebylo možné ignorovat
proto, že po celou dobu svého působení
v politice se snažil režírovat
pečlivě svůj zápis do historie
s pomocí četných knih, novi-
nových článků, svých webo-
vých stránek i s pomocí spřá-
telených institucí a novinářů;
v některých případech se pak
své místo v historii snažil
interpretovat způsobem,
který zcela zjevně odporoval
historickým faktům, anebo
způsobem, který zpětně legi-
timizoval jeho vlastní chová-
ní – za dobrý příklad považu-
je Pehe Klausův výklad příčin
i průběhu ekonomické a po-

PŘED 55 LETY SE KONAL 20. SJEZD SOVĚTSKÝCH KOMUNISTŮ
jednoty sovětské společnosti a růst moci sovětského státu.
Sjezd konstatoval, že ÚV KSSS byl na úrovni úkolů složité doby
po 19. sjezdu KSSS ve straně i ve společnosti, obnovil zásady
kolektivního vedení. Sjezd schválil změny ve stanovách stra-
ny, přípravu nového programu KSSS a Směrnice k 6. pětiletce
rozvoje národního hospodářství SSSR na léta 1956-1960.
Byli zvoleni členové a kandidáti ÚV KSSS a členové ÚRK KSSS.
1. tajemníkem ÚV KSSS byl i nadále N. S. Chruščov.

Delegáty sjezdu na uzavřeném zasedání jednání zaujala
zpráva N. S. Chruščova „O kultu osobnosti a jeho důsledcích“.
Zpráva vyvolala pochopitelně velký ohlas nejen mezi delegáty
sjezdu, v sovětské veřejnosti, ale i v mezinárodním dělnickém
a komunistickém hnutí. Zpráva se stala i velmi vítanou příle-
žitostí ke kampani proti KSSS a proti komunistům vůbec. Není
od věci se ke zprávě vrátit i po 55 letech od jejího vzniku.

Karel JANIŠ

Stalo se v Brně na počátku roku 2011
13. ledna 2011 shořelo sedm hal ve vietnamské tržnici

na Olomoucké ulici. Desítky zoufalých prodavačů sledovaly
oheň, který ničil jejich zboží, jejich obživu. Tak rozsáhlý požár
hasiči, policisté i občané v okolí nepamatují. Již další úterý
obnovili prodavači prodej v prozatímních stáncích a ze sbírky
(hlavně mezi svými krajany), která vynesla 1 milion korun,
budou vybudovány nové zděné nákupní prostory.

Zatímco hasiči ještě bděli nad spáleništěm na Olomoucké
ulici, uskutečnil se v Mahenově divadle „Ples před oponou“.
Téměř pět set lidí se ho 15. ledna zúčastnilo ve společenské
róbě. Vstupné bylo od dvou do sedmi tisíc. Organizátoři s roz-
počtem čtyř milionů korun postavili v divadle speciální pod-
lahu, propojili hlediště s jevištěm v jednu plochu a taneční
parket umístili tam, kde obvykle sedí návštěvníci divadelního
představení. Před oponou tančili primátor a další představi-
telé města Brna, kteří si vstupenky zakoupili (těch vstupenek

za sedm tisíc bylo sto osmdesát a prodaly se všechny), dále zná-
mí herci i miss Jana Doležalová. Ples probíhající ve vídeňském
stylu uváděl stejně jako loni Marek Eben. Prý na plesy chodí
dva druhy mužů – ti, kteří mají nějakou funkci a musejí se
předvést, jsou muži funkční a ti, kteří si potřebují vyžehlit
nějaký faldík v manželství, jsou muži nefunkční. Před půlnocí
místo tomboly byla na pořadu dražba neprodejných vstupe-
nek na mistrovství světa v hokeji, lahví vína, perlového náhr-
delníku s tahitskými perlami, exkluzivní postele. Dražba
pro charitu vynesla 699 tisíc, primátor Onderka ji zvýšil na 720
tisíc.

Také v Bystrci 14. ledna byl bál se vstupným 130 korun
a rozpočtem ve výši 20 tisíc korun. V Králově Poli na ples
4. února bylo vstupné 250 korun a rozpočet 250 tisíc korun.
V době krize by organizátoři na ni měli brát ohled a věnovat
větší pozornost bezdomovcům!              Karel JANIŠ
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Většina těch, kteří se v prosinci 1989 stali členy Čalfovy
vlády, se během vysokoškolského studia seznámili i s pracemi
klasiků marxismu-leninismu. Mezi nimi je i kniha Karla
Marxe Osmnáctý Brumaire Ludvíka Napoleona, v níž je cha-
rakterizováno i jejich počínání po listopadu 1989:

„Lidé dělají své dějiny sami, ale nedělají je tak
jak jim napadne, za okolností, které si sami zvoli-
li, nýbrž za okolností, které tu bezprostředně
nacházejí, které jsou jim dány a které zdědili
z minulosti. Když jsou lidé zdánlivě zaujati tím,
aby provedli převrat v sobě a kolem sebe, aby vy-
tvořili něco nebývalého, právě v takových revo-
lučních krizích vyvolávají úzkostlivě duchy mi-
nulosti, aby jim sloužili, vypůjčují si od nich
jména, bitevní hesla, kostým, aby v tomto sta-
rém a ctihodném převlečení a v této vypůjčené
řeči sehráli nový výstup světových dějin“.

(K. Marx, B. Engels, Spisy 8, SNP Praha 1960, s. 141.)
V únoru 1948 i v listopadu 1989 velká shro-

máždění lidí, generální stávka, akční výbory obrozené Národ-
ní fronty – Občanské fórum, nová vláda – přibližně stejný scé-
nář převratů. A na podkladě rozboru revolučních událostí
ve Francii v letech 1848-1851 vyslovil Karel Marx v roce 1852
poprvé myšlenku, že všechny převraty zdokonalovaly starý
státní stroj, místo aby jej rozbily (viz K. Marx, B. Engels, Spi-
sy 8, s. 227). Vítěznému proletariátu Marx doporučil starý bur-
žoazní státní aparát rozbít. Naši polistopadoví vládci se touto
zásadou řídí dodnes, i když v opačném slovosledu – stále
bojují s komunismem, který sice u nás nebyl, ale odvádějí tak
pozornost od dneška.

Od 1. ledna 1991 byly maloobchodní ceny uvolněny.
Začala probíhat malá privatizace menších politiků – od tra-
fik po nákupní centra, 21. února 1991 byl schválen zákon
o mimosoudních rehabilitacích k odstranění majetkových
a jiných křivd z let 1948-1989. 26. února 1991 byl schválen
zákon o velké privatizaci majetku státu, o jeho převodu na
jiné osoby pro účely podnikání. Řízením tohoto převodu byl
pověřen Fond národního majetku. 16. září 1991 byla zahájena
kupónová privatizace prodejem tzv. kupónových knížek
s podpisem ministra financí Václava Klause. V červnu 1991
odešly od nás poslední sovětské jednotky. Přestaly existovat
Rada vzájemné hospodářské pomoci a vojensko-politická
organizace socialistických zemí Varšavská smlouva, které
v době existence bipolárního světa konkurovaly organizacím
tohoto zaměření v zemích kapitalismu. Po velkých diskusích,
které neustaly do současnosti, byl 4. října 1991 přijat tzv.
lustrační zákon, který neumožňoval zastávat vedoucí funkce
státu spolupracovníkům Státní bezpečnosti. Dochází dodnes
k soudním sporům, v nichž občané požadují změny v označe-
ní spolupráce s touto organizací.

Pro ekonomickou transformaci bylo nutné POLITICKÉ
ZABEZPEČENÍ této věci. Po volbách do nejvyšších zákono-
dárných sborů federace i obou národních republik 8. a 9. červ-
na 1990 se Občanské fórum začalo diferencovat na jednotlivé
názorové skupiny. Václav Havel po zvolení na Pražský hrad
přestal docházet na jednání Občanského fóra, což mělo zá-
sadní vliv a význam pro jeho další směrování. Do volného pro-
storu vstoupil Václav Klaus, který byl na sněmu OF v Praze-
Hostivaři 13. října 1990 zvolen předsedou, a to 115 hlasy
z celkového počtu 167 platných hlasů. Byl včas na vhodném
místě. V projevu sice úkol udržet jednotu OF označil za po-

třebný, i když obtížný, ale vývoj šel rychle k rozpadu hnutí. Po
komunálních volbách 24. listopadu 1990 Václav Klaus na pra-
covním setkání Občanských fór v Olomouci 8. prosince 1990
předvídavě jako jeden z prvních promluvil o nutnosti přemě-

ny Občanského fóra v politickou stranu. S pro-
gramem, jehož sjednocujícím prvkem musí být
ekonomická reforma nasměrovaná k vytvoření
tržní ekonomiky, založené na soukromém vlast-
nictví (tehdy tento projev byl mimo pozornost
médií i občanů, kteří netušili, co je čeká!).

Při budování nové strany odmítl socializující i
pseudosocializující tendence, také myšlenku
středu jako výsledek kompromisů, který nemůže
být východiskem smysluplné politiky. K moder-
nímu evropskému státu nevede podle Klause tře-
tí cesta v ekonomice i v politice, pokusy o symbi-
ózu jakýchkoli typů specifického státního
regulovaného trhu, jakákoliv experimentální
idea občanských iniciativ, cesta socialismu s lid-

skou tváří, cesta přes jakýkoli reformní komunismus, přes růz-
né obrody, levé varianty a alternativy. V žádném případě rok
1968 a ideologické konstrukce s ním spojené není datem,
na které navazujeme při hledání naší přerušené kontinuity
s evropským děním, ale výlučně období před rokem 1948. Za
hlavní stavební kameny společnosti, kterou budujeme, ozna-
čil Klaus v pořadí OBČAN, RODINA, OBEC, STÁT, deklarovat
svobodu občana, které je základem demokratické společnosti
a k níž neoddělitelně patří vedle PRÁV I ODPOVĚDNOST
občana za sebe samotného, za svou rodinu, za obec a stát.
Za přirozené spojence označil mladé lidi, občany z menších
měst, věřící, kterým jde o skutečné lidské hodnoty. Obrátit
se bude nutno za vznikající soukromý sektor, na soukromé
podnikatele ve službách i v zemědělství, na vznikající střední
vrstvu, udržovat kontakty s umělci a intelektuály vůbec. Po-
zornost se měla věnovat i dělníkům velkých závodů, kteří jsou
dnes obětí sociáldemokratismu či agitace odborových předá-
ků. (Citováno z přílohy č. 9 v knize Jiřího Honajzera Občanské
fórum, vznik, vývoj a rozpad, Orbis Praha 1996, s. 79-83.)

V tomto projevu Václava Klause se objevily myšlenky, které
se staly součástí programu Občanské demokratické strany,
která vznikla na jejím ustavujícím kongresu 20. - 21. dubna
1991 v Olomouci. Velkou většinou hlasů byl předsedou nové
strany zvolen Václav Klaus, místopředsedy se stali Petr
Čermák a Miroslav Macek. Kongres přijal program s názvem
Cesty k prosperitě, v němž ODS stanovila své politické cíle
i směry k jejich dosažení. Václav Klaus byl do funkce předsedy
volen i na dalších řádných kongresech ODS. Koncem roku
2002 z této funkce odstoupil a 15. prosince byl na kongresu
ODS zvolen předsedou strany Mirek Topolánek, překvapivě
porazil ve volbě Petra Nečase. Teprve v roce 2010 stanul
Nečas v čele ODS. Paradoxem je skutečnost, že Václav Klaus
dokonce ODS opustil a nevolil ji v několika volbách.

Důvod k radosti
Proč mám v Brně na Špilberku
radost z rozhledu?
Že tu panství Schwarzenbergů
není v dohledu!

Alois Reich

Osvědčenou marxisticko-leninskou cestou, ale

U nás od socialismu ke kapitalismu 19. století

PhDr. Karel JANIŠ
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Vize
Blíží se únor, velké předjaří

a i když se to letos ještě nezdaří,
tak nový Únor přijde, já to vím

a pak to s lidmi s chutí oslavím.

Bohumír POSPÍŠIL

KULTURNÍ   KALEIDOSKOPKULTURNÍ   KALEIDOSKOPKULTURNÍ   KALEIDOSKOPKULTURNÍ   KALEIDOSKOPKULTURNÍ   KALEIDOSKOP

V Mahenově divadle s napětím očekávaný divadelní festi-
val Trialog 2011 uvádí (20. II.) jako poslední festivalovou
inscenaci Slovenské Národné divadlo se Shakespearovým
Zkrocením zlé ženy. Jde o pojetí podle jednoho z divadelních
tvůrců 20. století Bertholda Brechta, divadlo na divadle. Ko-
medianti sehrají komický kus pro primitivní publikum v pan-
ském hávu podle jeho gusta. Jde o kritiku zbohatlických pri-
mitivů všeho druhu, jež v divadle reagují prvoplánově, jak
to známe i z Brna. Operní premiérou (25. II.) v Mahenově di-
vadle je Mozartova Figarova svatba. Předchází ji pověst reži-
sérky inscenace, operní pěvkyně Annette Jahns. V minulosti
slavila úspěch s představením Madame Butterfly v drážďan-
ské Semperově opeře. Půjde o modernizované
pojetí Mozarta, odehrávající se na scéně ve funk-
cionalistickém prostředí brněnské vily Tugenthat.

Městské divadlo na Činoherní scéně po premi-
éře (5. II.) reprizuje (15. a 22. II.) muzikál Sugar
napsaný podle kultovního filmu Billyho Wildera
Někdo to rád horké. Tím geneze filmu nekončí.
Slavný, Oskary ozdobený Billy Wilder ve skuteč-
nosti natočil remake německého filmu Fanfáry slá-
vy natočeného podle stejnojmenné knihy Michaela
Logana. Scénárista Peter Stone, autor hudby k slavným mu-
zikálům jako Funny Girl, skladatel Jule Styne a textař Bob
Merrill film přepsali jako muzikál pro Broadway, kde měl na
505 repríz. Po dvaceti letech přešel do divadel londýnského
West Endu a cestuje po Evropě. Režisér a autor úpravy Stani-
slav Moša pojetí přiblížil filmové podobě co do černobílé vý-
pravy.

Divadlo Bolka Polívky uvádí (24. II.) Intimní divadlo Dáši
Bláhové v inscenaci nazvané Evropa. Jde o příběh lásky mla-
dého Australana k jeho starší přítelkyni v Praze. Dáša Bláho-
vá, proslavená filmem Hra o jablko, v emigraci v Austrálii hru
australského dramatika Michaela Gowa hrála v Sydney. Po ná-
vratu ji přeložila a natočila v Českém rozhlase, kde hrála hlav-
ní roli. V režii Ireny Žantovské jde o hereckou příležitost pro
Nelu Boudovou a Jana Kříže. Český lev (22. II.) je parodie na
populární odměňování českých divadelních a filmových tvůr-
ců. Publikum má úlohu VIP hostů a na jevišti jsou protagonis-

té v hvězdném obsazení Bolka Polívky, Pavla Lišky a Pavla Va-
chlera.

Divadlo Husa na provázku uvede (17. II.) vděčnou insce-
naci Kabaret Král, jež je variací na téma uvedené v titulu.
V perspektivě divadelní sezóny jsou nové hry mladých autorů
vítězů soutěže o nejlepší původní dramatický text, která se
uzavřela na konci ledna. Soutěž nazvaná Cena Konstantina
Trepleva, podle Čechovovy divadelní postavy, přinesla 39 her
od 34 autorů. Zvítězilo 7 her 7 autorů a ujme se jich 7 režisérů.

HaDivadlo uvádí v premiéře (4. II.) hru Jána Sedala Gaga-
rin. Je inspirována velkou postavou prvního kosmonauta.
Bude zajímavé, jak se autor i režisér vyrovná s hrdinou, jeho

dobou i jeho smrtí dodnes opředenou pověstmi.
Podle vyjádření autora na tiskové konferenci se
bude jednat o jistý surreální přístup. Repríza
(26. II.) Huckeberryho Finna je úpravou a v režii
jednoho z vítězů Soutěže o Cenu Konstantina
Trepleva Jána Mikuše.

Divadelní studio V uvádí v premiéře (19. II.)
hru Jitky Vrbkové a Pavla Čadka Šuby duby Ko-

courkov s podtitulem Novinářský songový trhák. Jde
o variace na kocourkovské příběhy a stále nosnou téma-

tiku, jež zaujme nejen malého diváka, ale i jeho dospělý do-
provod, pokud sleduje lokální i celostátní politickou scénu.

Divadlo Polárka uvádí (18. II.) příznačně nazvaný večer
Co Čech to improvizátor. Jde o vlastnost s níž dominujeme ne-
jen nad německými sousedy, ale i většinou západní Evropy.

Divadlo Radost reprizuje (10. II.) Pepka námořníka v úpra-
vě Vlastimila Pešky. S předlohou se vyrovnal po svém, velmi
úspěšně, jeho typickým hravým autorským perem a režijní
lehkou rukou. Přejmu mu, aby stejně dopadla jeho filmová
prvotina WesternStory, která bude mít premiéru v květnu.

Brněnská Filharmonie uvede (3. a 4. III.) v Besedním
domě za řízení Leoše Svárovského posluchačsky vděčný Ra-
velův Náhrobek Couperinův a Beethovenovu Symfonii č. 1.
Za řízení Alexandara Markoviče v Janáčkově divadle (10. a 11.
III.) provede Filharmonie Brno a Český filharmonický sbor
Brno, Schumanovo vzácně prováděné oratorium Ráj a Perí.
Hudební labužníci se mají na co těšit.    /V/

lesně postižené Habrovanský zámek,
jež se v budoucnu promění na hospic.
Byty budou postavené v blízkosti zámku
a obyvatelům se tak splní sen starý půl
století. Realizoval se koncem 60. let
v omezené míře stavbou bytových jed-
notek pro tělesně postižené v panelové
výstavbě v Hrabyni.

/V/

Habrovanský zámek se promění
Habrovany u Brna jsou pojmem v ná-

boženských dějinách. Sekta Habrovan-
ských bratří stála u vzniku Moravských
bratří, jež svou charitativní činností jsou
dodnes pojmem v USA. Zámek postave-
ný na místě či v blízkosti tvrze-útočiště
Habrovanských bratří je v podobě po-
slední romantické přestavby a má rov-
něž imponující minulost. Před jeho prů-
čelím stávala Masarykova lavička, kde
prezident sedával při návštěvách po-
sledního majitele.

Od války až po současnost slouží jako
zařízení pro tělesně postižené. V po-
sledním desetiletí minulého století je-
den z obyvatel ze zámku vyjížděl po kra-
ji na motorizovaném lůžku, které jako
paraplegik ovládal pouze pohyby hlavy.
V současné době je v zařízení 76 uživa-
telů. Nyní se jejich život promění. „Pro

obyvatele budou v budoucích letech po-
staveny samostatné rodinné domky,
koupeny byty v bytových domech, pří-
padně v omezené míře budou vytvořeny
i vícebytové komunity, které ani v názna-
ku nebudou připomínat to, čemu říkáme
ústav.“ Řekl nám člen Rady Jihomorav-
ského kraje Jiří Altman a pokračoval:
„Došli jsme k názoru, že v případě těles-
ného postižení, například po úrazu, není
jediný důvod, aby člověk žil v ústavu.
Lidé by měli dostat možnost žít i nadále,
byť s potřebnou asistencí, maximálně ne-
závislým životem.“

Dohodu o spolupráci s Národním
centrem podpory transformace sociál-
ních služeb schválila Rada Jihomorav-
ského kraje. Předmětem spolupráce má
být proměna péče o tělesně postižené,
žijící nyní v ústavu sociální péče pro tě-
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STŘÍP
KY

NOVOROČNÍ

� Prezident republiky 1. ledna
2011 a jeho perly. - Letos snad volit
nebudeme a novým osobnostem na
centrální i komunální úrovni je tře-
ba dát příležitost ukázat, co umějí
(a oni z TOP 09 i z Věcí veřejných se
neustále „zviditelňují“, i když občas
jako sloni v krámu s porcelánem) …
Důsledky nedávné hospodářské kri-
ze budou i nadále citelné. Nemůže
tomu být jinak. Žili jsme bez rezerv
a na dluh … v první dekádě tohoto
století jsme si – spolu s celou Evro-
pou – žili nad poměry (jde o perlu na
úrovni ekonoma světového jména,
ale zapomněl uvést, kdo žil nad po-
měry – ti s průměrným platem či
mzdou, rodiny s malými dětmi, dů-
chodci, nezaměstnaní, bezdomovci –
to nebyli. A dluhy, když nedostali
několik měsíců výplatu, jen těžko
splácejí!!). Jako skutečný předseda
vlády (když Nečas nebyl schopen
s Johnisty dovést jednání o aféře
Drobil ke zdárnému výsledku a pán
Hradu musel zasáhnout)  vyslovil
podporu současné vládě, která pro-
vede-li reformy odvážně, rychle
a racionálně a dokáže-li je občanům
srozumitelně vysvětlit, je přesvěd-
čen, že česká veřejnost je podpoří
(zřejmě do silných zdí pražského
Hradu nebylo a není dostatečně sly-
šet volání protestů proti „škrtům“ ze-
jména v mandatorních výdajích) …
Musíme vědět, že reformy jsou ne-
zbytné a jedině s jejich pomocí se dá
zajistit, abychom se ani my, ale ani
naše děti či vnuci nedostali do pro-
blémů, jakým dnes čelí některé
země Evropy (důsledky krize jsou
přesouvány na bedra těch, kteří ji
nezavinili) … Právě dnes je těžké
přesvědčovat veřejnost o škrtech,
když stát připravil zdražení elektři-
ny kvůli podpoře solární energie
a v době, kdy veřejní činitelé zneu-
žívají funkcí k osobnímu prospěchu
(přece jen uznal obtíže přesvědčovat
občany o nutnosti škrtů pro tyto dvě
okolnosti – sice je uvedl, ale pouze
bez komentáře a odsouzení těch, kte-
ří je zavinili). Žádný stát nemůže
svým občanům zajistit blahobyt
(další perla od zastánce působení
trhu bez přívlastků) … O to důleži-
tější je uvnitř společnosti vytvářet
pevné a solidární vztahy. Často zdů-
razňovaný systém péče a starosti ro-
dičů o děti má i svou druhou stranu
– starost dětí o rodiče, tím dostane
skutečný smysl pojem „mezigene-
rační solidarita“ … týká se nás, niko-
li státu (snad největší perly v projevu

prezidenta, jen chybí poradit mladým
lidem, z čeho šetřit na důchod až 4 000
Kč měsíčně, na hypotéku, na školné, na
hospic atd. Každý nemá syna ředitelem
soukromého gymnázia, každý nemá
otce náčelníkem ČEZu nebo ČSD). Ob-
čanskou solidaritu vnímejme v co nej-
širších souvislostech. Držme při sobě
(jak mohou držet spolu ti s průměrnou
mzdou, důchodci, nezaměstnaní, bez-
domovci s těmi, kteří jezdí na dovole-
nou do Thajska, kupují drahá auta
a luxusní oblečení?) … Nepodléhejme
hlasům těch, kteří si libují v pesimis-
mu, v neustálé kritice všeho a všech …
většina našich spoluobčanů hlasům
věčných kverulantů nenaslouchá
a nedá se jimi zviklat ve svých ži-
votních posto-

jích a aktivitách.
(Sytý hladovému nevěří, jaký životní

optimismus může mít nezaměstnaný,
který chce pracovat, práci nesehnal
a není naděje, prezident žije na jiné
planetě. A ne každého kritika poměrů
u nás možno označit za kverulanta!)

� Spisovatel Pavel Kohout o České
televizi. - V Mladé frontě Dnes 8. led-
na 2011 podrobil kritice „tanker vede-
ný umanutým kapitánem“, který drif-
tuje stále hloub do vod vyhrazených
televizím soukromým … pro ČT sledo-
vanost smí být jen informací, nikoli
měřítkem úspěšnosti. Když ho nehod-
lají hlídat ani zřejmě bezradní radní,
má zasáhnout jako zástupce vlastníků
moudrý otec stát a odejmout naši spo-
lečnou televizi těm, kteří si z ní dělají
soukromé loviště (jak to, že existuje
pořad Otázky Václava Moravce, proč
ne Otázky České televize? Jinak patří
na soukromou televizi) … Ojetá maši-
nérie ochromila už i špičkového mo-
derátora Moravce. Neděli co neděli
servíruje k obědu až příliš často politi-
ky plytkých názorů a jepičího význa-
mu, po nichž někdy už za rok neštěk-
ne psík. Kdo si pamatuje jedinou
z myšlenek třeba i posledních dvou
premiérů. Stereotyp rozbila Prima,
když si pozvala Karla Gotta … Škoda,
že redaktor se neodvážil překročit hra-
nici hudby … názory Gotta-občana by
byly určitě zajímavější než litanie vět-
šiny Moravcových klientů, které splý-
vají v ajntopf nudné chuti i  vůně

(konečně si někdo dovolil kritizovat
pořad bohorovného a příliš sebejis-
tého „Velikána“ naší mediokracie) …
začíná čišet podezření, že by si on
a jeho štamgasti při vší rutině nepo-
radili s názory osobností, jako jsou
Vaculík, Hanák, Steigerwald, Rejžek
… (Bylo by to nesporné osvěžení, kte-
ré zatím mají možnost užít čtenáři
Lidových novin nebo Mladé fronty
Dnes … A slovutný „Velikán“ medi-
okracie by mohl pozvat dělníka,
„farmáře“, nezaměstnaného, bezdo-
movce a proti nim Klause, Nečase,
Vondru a další, aby se seznámili se
životem těch v podhradí, o němž ne-
mají reálnou představu!!)

� Ve vládě máme odborníky na
slova neobvyklá. Karel Šíp měl v po-
řadu Všechnopárty tři ministry: Ale-
xandr Vondra je původním zaměře-
ním geograf, získané vědomosti jsou
mu nepotřebné, má modrou knížku
a učil se poznávat gripeny. Radek
John se chlubí znalostí mafií, na vni-
tru šetří. Ministr kultury se učí znát
kulturní život, původně měl být mi-
nistrem zemědělství (jsou ministry
bez předchozích znalostí rezortu,
který mají kvalifikovaně řídit!!).

� Karel Gott hodnotil získání již
36. Slavíka. - Na TV Nova 27. listo-
padu 2010 řekl, že voliči ho znovu
volili, dali najevo, že nechtějí změ-
nu. Ale určité pohyby zjistil při
svých předvolebních výjezdech
s koaličním partnerem zpěvačkou
Urbanovou (vtipně reagoval na svou
„předvolební“ kampaň jazykem hod-
nocení kampaní před volbami 2010).

� Nepřehlédnutelné hodnocení
současné situace. - Provedl známý
komentátor Jan Petránek (1931) na
TV 24 na Štědrý den 2010. Někteří
politici i naši myslitelé neradi slyšeli
z jeho úst, že pokrok bude iluzí do té
doby, pokud se lidstvo nebude cho-
vat lidsky (k tomu má velmi daleko).
Připomněl 2. světovou válku, která
byla strašná, ale vždyť za tzv. stude-
né války zahynulo znovu tolik lidí.
Zdůraznil, že civilizace zanikaly na
sociální nerovnost. Jde o to zabránit
nenažrancům, aby měli horentní
platy, mají být úměrné našim pomě-
rům. (To je naivní přání, které je
v době vlády ODS, TOP 09 a VV neu-
skutečnitelné, ta se stará hlavně o to,
aby měli ještě víc ti, co už mají hodně
na úkor těch, co mají méně a málo,
aby měli ještě méně!)                             kj
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BOŽENA NĚMCOVÁ – ZÁHADNÁ?

FOLKLORNÍ KALENDÁŘ POKŘTILI NA VELETRHU V BRNĚ

Vůně
V kuchyňce té naší vlády dnešní
nad sporákem vane vůně třešní,
která zatřepe s tou jejich židlí.
Ať se u nás navždy nezabydlí.

                                             Bohumír POSPÍŠIL

CINEMA MUNDI
V titulku je latinský název festivalu, je-

hož překlad zní Film světa. Jde o mimo-
řádnou akci a druhý ročník vytvářející tra-
dici. V Brně je to první domácí filmový
festival a loni ho navštívilo na 10 tisíc di-
váků. Dosud Brno poznalo jen opakování
pražských akcí jako Ozvěny Febiofestu
a Týden evropského filmu. Dramaturgie
festivalu je stejně jako loni částečně za-
měřena na filmy nominované na Oskara
nebo filmy oscarové. Ředitelem festivalu
je zkušený Josef Čadík. Novum je spolu-
práce s Českou televizí. Na festivalu oslaví
brněnské studio ČT 50. výročí svého vzni-
ku promítáním dokumentů ze své pro-
dukce, jako dopolední bezplatné školní
projekce. Od loňského ročníku zůstává
zázemí vytvářené z pedagogů a studentů
brněnských vysokých škol. Dobové a spo-
lečenské pozadí filmů jednotlivých zemí
u nás často neznámé bude před předsta-
vením přibližováno mladému divákovi
úvody odborníků. K některým vybraným
filmům zpracovávajícím závažná spole-
čenská témata, připravují studenti Masa-

rykovy university speciální pořady. Se zá-
zemím souvisí i pracovitý medializační
studentský tým.

Během jednoho týdne bude promítnuto
přes 50 celovečerních filmů. Od 2. do 9. III.
se vystřídá kinematografie všech kontinen-
tů. Slavnostní zahájení proběhne 2. III. na
náměstí Svobody a ve Velkém Špalíčku pro-
běhne projekce britsko-australského sním-
ku kandidujícího na Oskara Králova řeč. Re-
žisér Tom Hooper zpracoval příběh
britského krále, koktavého Jiřího IV. Veče-
rem bude provázet populární Jaroslav Du-
šek. V druhém sále, kde bude vstup volný,
budou promítnuty Ostře sledované vlaky za
přítomnosti režiséra Jiřího Menzela k 45. vý-
ročí udělení Oskara filmu. Brněnskému stu-
diu ČT a jeho 50. výročí bude věnován festi-
valový den 3. III. se snímky, jež se nedávno
ve studiu natočily, jako je trilogie Filipa Ren-
če věnovaná mezilidským vztahům Lovci
a vetřelci nebo horor Vladimíra Michálka
Okno do hřbitova a řada dokumentů. Z dal-
ších filmů v národních sekcích v dalších
dnech festivalu, to bude oslňující debut ra-

kouské režisérky Feo Aladag - Cizinka, sní-
mek Mexičana Alejandra G. Iňarrity – Biuti-
ful, dále francouzské filozofické drama
O bozích a lidech. Věhlasná rumunská fil-
mová škola bude zastoupena titulem Když
chci tak si písknu.

Z hostů festivalu přijede kostarická reži-
sérka Hilda Hidalgo s filmovou adaptací
Márquezova románu O lásce a jiných bě-
sech a bangladéšský režisér Mostafa Sarwar
Farooki s tématikou volného vztahu muže
a ženy v přísné muslimské společnosti.
Ve festivalovém štábu budou jména jako
Bolek Polívka, Jiří Menzel, Jiří Sommer,
Naďa Urbánková, Václav Neckář a další ce-
lebrity, je tedy se na co těšit.                             /V/

Dne 4. února
si připomíná-
me výročí naro-
zení (úmyslně

neuvádíme, kolikáté) Boženy Němco-
vé, autorky Babičky, V zámku a pod-
zámčí, Divé Báry a hlavně pohádek,
z nichž nejznámější je určitě Potresta-
ná pýcha (o Vánocích pod názvem
Pyšná princezna v televizi) a o Sluneč-
níku, Měsíčníku a Větrníku (též v tele-
vizi jako Princ a večernice). O jejím ži-
votě koluje mnoho fám i vyslovených
nepravd. A jsou i některé záhadné
skutečnosti. Samo datum narození je
některými historiky zpochybňováno;
dokumenty o školní docházce neuvá-
dějí, kdy se narodila, ale stojí tam, že
v době počátku školních let byla o dva

roky starší než děti začínající s do-
cházkou stejně s ní. Že Jan Pankl a Te-
rezie Novotná nebyli jejími skutečný-
mi rodiči, ukazuje i datum narození
její „maminky“ 5. 10. 1805; pokud by
Barunka, která po svatbě přijala jmé-
no Božena, byla tak stará, jak uvádějí
údaje ze základní školy, narodila by se
dvanáctileté (!) mamince. I vztah
k manželovi, který se narodil 10. 6.
1805, tedy dřív než maminka, je opře-
den řadou fám; prý byl alkoholik, ženě
nevěrný atd. - ve skutečnosti však do-
cela jiný, hlavně neohrožený vlaste-
nec, na gymnáziu žák svého třídního
Josefa Jungmanna, před maturitou vy-
hozený pro účast na studentských

akcích proti císaři. Proslýchalo se,
že spisovatelka byla běhna; není to
pravda! O tom všem a o dalších skuteč-
nostech, které se o spisovatelce tvrdí
anebo jsou známy, bude 28. února v 17
hodin na Gorkého 12 beseda, kde usly-
šíte, jak tomu ve skutečnosti bylo a co
říkají archivní dokumenty. Dozvíte se
i něco o tom, jak Němcová ovlivnila
podobu dnešní češtiny.

A protože poslední dva pondělky
v březnu není místnost, kde VNK po-
řádá své akce, volná, koná se březnový
podvečer již o dva týdny po besedě
o Němcové. Tedy 14. března v 17
hodin zájemci se seznámí s životem
a tvorbou Jaroslava Seiferta, který le-
tos má kulaté datum narození a kulaté
datum úmrtí (1901-1986).

Vladimír ŠAUR

Kalendář letošních folklorních akcí v České republice po-
křtilo a představilo veřejnosti Folklorní sdružení ČR na 20. me-
zinárodním veletrhu turistických možností v regionech Regi-
ontour i v Brně. Nechybí v něm samozřejmě i významné
folklorní akce, jejichž dějištěm je Brno. O úspěšném ledno-
vém 61. Slováckém plesu Hoš Podluží... v kongresovém cent-
ru veletržního výstaviště se hovoří v superlativech. Vojenský
umělecký soubor Ondráš ohlásil svou účast na kulturně spo-
lečenské akci 19. března v hotelu Voroněž – na 5. maškarním
bálu. Festival Folklor uprostřed Evropy bude ve dnech 10.
a 11. června na náměstí Svobody. Od 23. června do 23. červen-
ce vždy ve čtvrtek, pátek a sobotu od 20 hodin bude na nádvo-
ří Staré radnice 14. ročník cyklu letních folklorních večerů
Fscéna 2011. Už 22. mezinárodní folklorní festival bude v Brně
od 24. do 29. srpna, na 18. října se chystají Havelské hody.

Tradice hodů je v Brně dodnes živá. S přípravami tradič-
ních cyrilometodějských mladých hodů, které budou 5. čer-
vence v Kníničkách, už tamní chasa začala. Věřím, že nám
sdělí termíny svých hodů i jejich organizátoři z ostatních
brněnských městských částí.

Sluší se sdělit našim čtenářům z Brna, pro které je folklorní
Mekkou Strážnice, že letošní už 66. mezinárodní folklorní fes-
tival tam bude od 23. do 26. června. Jeho bohatý program
už dostal konečnou podobu a návštěvníci se mají nač těšit.

Předseda Folklorního sdružení ČR Zdeněk Pšenica připo-
mněl, že letos ve více než 400 folklorních souborech v Čechách,
na Moravě a ve Slezsku působí téměř 14 000 aktivních členů. Toto
sdružení každoročně pořádá nebo různými formami podporuje
více než 60 folklorních festivalů a slavností. Navštěvuje je ročně
na jeden a půl miliónu lidí.                                             Tibor DÁVID



IVANA KAŠPAROVÁ PŘIBLIŽUJE FOLKLOR I SVÝM ŽÁKŮM ZE ZAHRANIČÍ

POKLADY MORAVSKÝCH HRADŮ A ZÁMKŮ

VÝSTAVA O HISTORII ČS. LETECTVÍ PŘESTĚHOVÁNA
Stálou výstavu vzniku a historie česko-

slovenského letectví od r. 1918 do r. 2000,
kdy začaly létat v Armádě ČR Gripeny,
otevřeli v Brně v Zábrdovické ulici v 1. pa-
tře objektu Hlubna naproti Vojenské ne-
mocnici. Člen Svazu letců ČR a průvodce
výstavou pplk. Roman Chudoba nás in-
formoval, že denně mimo pondělky
a úterky je veřejnosti k prohlídce připra-
veno ve vzduchu zavěšených 40 přesných
zmenšenin plně funkčních modelů letou-
nů, ovládaných rádiem, které se mnoho-
krát zapojily do imitací vzdušných soubo-
jů v Čechách, nad Brněnskou přehradou
či na Slovensku. K tomu stovka malých
modelů letounů ve vitrínách připomíná,

jak vypadaly jejich jednotlivé typy. Pozor-
nost na výstavě budí 30 přesných modelů
vojenských lodí v měřítku 1 : 100, hlavně
letadlových a bitevních, které při ukáz-
kách bitev např. na Brněnské přehradě
okouzlovaly přihlížející a videodokumen-
taristy pyrotechnickými efekty s náznaky
palby z palubních kanónů či kulometů.

Expozici v Hlubně doplňuje kolekce
modelů rádiem řízených sovětských, ně-
meckých, amerických či jiných tanků. Po-
kud mají kvalifikovanou obsluhu, prohá-
nějí se tam i po malé maketě tankodromu.
Nepominutelné jsou na výstavě písemné
hmotné a fotografické dokumenty o his-
torii čs. letectví.                                                 (vž)

V rámci zahájení veletrhu Region-
tour byla na brněnském výstavišti
uvedena do života kniha Poklady mo-
ravských hradů a zámků, kterou vy-
dalo brněnské pracoviště Národního
památkového ústavu (NPÚ). Kmotry
se stali jihomoravský hejtman Michal
Hašek a ministr pro místní rozvoj Ka-

mil Jankovský. Hejtman knize popřál,
aby zaujala čtenáře z řad široké veřej-
nosti a zejména mládež a přilákala ješ-
tě více návštěvníků na hrady a zámky.
Také vyzval filmaře, aby dál využívali
naše hrady a zámky, protože tak krás-
né exteriéry a interiéry znovu přitahu-
jí pozornost návštěvníků. A každý

z nás ať si najde na konkrétním zámku
či hradě svůj poklad.

Kniha zahrnuje hrady a zámky na
celém historickém území Moravy. Před-
stavuje bohatství jejich mobiliářů,
unikátní předměty, které mohou ná-
vštěvníci hradů a zámků vidět při jejich
návštěvě. Publikaci krátce představil ře-
ditel brněnského územního pracoviště
NPÚ Petr Kroupa. Zdůraznil, že kniha
vychází k devadesátému výročí vzniku
první státní instituce na ochranu pamá-
tek na Moravě.

Nová publikace má formu výběrové-
ho katalogu, který na ploše časové osy
seznamuje zájemce s nejvýznamnější-
mi exponáty, které se ve sbírkách mo-
ravských hradů a zámků ve správě
Národního památkového ústavu nachá-
zejí. Je jakousi pomyslnou procházkou
po dějinách umění, avšak formou, která
je srozumitelná všem čtenářům a ná-
vštěvníkům zpřístupněných památek
včetně mládeže. Důraz je kladen zejmé-
na na obraz, doplňující text předměty
stručně popisuje a zařazuje časově
a místně.

Učitelka Mgr. Ivana Kašparová je sym-
patická už na první pohled, okouzlující
elegancí a křehkým šarmem baletky. Do-
káži si ji představit na jevišti rozvlněném
ladným pohybem. Štíhlá, lehounká,
s dobře vytočenýma nohama, když tančí
développé en avant á la seconde arabes-
que, kruhy a úhlopříčky grand jetés. Jak
zvládá nejobtížnější variace, virtuósní pi-
ruety, dvaatřicet fouettés, jistá jetés a bri-
lantní arabesky lehce a s půvabem. Baletu
si skutečně užila do sytosti. Dvě desetiletí
byla členkou baletního souboru nynější-
ho brněnského Národního divadla. Mys-
lela však na budoucnost a při své baletní
kariéře dokázala vystudovat pedagogický
směr na Hudební fakultě pražské AMU.
Od malička byla ovlivněna lidovou písní.
Doma se zpívalo pořád. Na konzervatoři
se blíže seznámila s folklorem. Lidovky
učila prof. Eliška Rybníčková, působící
jako choreografka, tanečnice a zpěvačka
v Brněnském rozhlasovém orchestru lido-
vých nástrojů, kam vybírala i své studenty.
To štěstí potkalo také Ivanu. Když ukonči-
la baletní kariéru, našla uplatnění v králo-
vopolské základní škole ve Staňkově ulici.
Učí hudební a výtvarnou výchovu. Založi-
la tam pěvecký sbor Paprsek.

Škola, v níž Ivana Kašparová působí už
11 roků, má mezi 65 brněnskými základ-
ními školami výjimečné postavení. Její
vzdělávací program Škola bez hranic vy-

chází z myšlenek daltonské výchovy
vhodné pro děti z celého světa. Cílem je
zaměření na výuku cizího jazyka pro děti
ze států Evropské unie i pro cizince ze tře-
tích zemí. Z 205 žáků školy je 70 cizinců.
Základní filozofií této školy je vytvořit pří-
jemné a bezpečné místo, kde každé dítě

má právo vzdělávat se dle svých individu-
álních možností a potřeb. Hlavní snaha je
usnadnit žákům z ciziny začlenění do
běžné školy, dětského kolektivu i celé
společnosti, snadnější osvojení českého
jazyka, rozvíjení ústního i psaného pro-
jevu a vzájemné poznávání kultury. Žáci
ze států Evropské unie mají půl roku tři
hodiny českého jazyka týdně navíc,

ze třetích zemí stejný počet hodin navíc
po celý rok. Od nynějšího školního roku
tato škola zavedla jako jediná v republi-
ce výuku ukrajinštiny. Nejvíce žáků –
– cizinců má škola právě z Ukrajiny,
z Vietnamu a Mongolska. Ti ostatní po-
cházejí z Afghánistánu, Anglie, Ekvádo-
ru, Estonska, Guiney-Bissau, Kazachs-
tánu, Moldavska, Německa, Polska,
Rakouska, Ruska, Řecka, Slovenska
a Srbska. Podle vyjádření Ivany Kašpa-
rové jsou děti cizinců přátelské, větši-
nou velmi snaživé, chtějí se co nejdříve
naučit česky, jsou aktivní. Některé rády
navštěvují i zájmové kroužky a také škol-
ní pěvecký sbor Paprsek. Je s nimi ra-
dostná práce a jsou přínosem. Je to obo-
hacující pro ně i pro jejich české
spolužáky. Jakmile škola pořádá multi-
kulturní den, s vervou se pustí do nácvi-
ku, aby se prezentovali rodičům i veřej-
nosti v co nejlepším světle. A skutečně
se jim to daří. Na loňské akademii k 90.
výročí naší školy zaujali svými výkony ve
své mateřštině i v češtině. „Už jsme si tak
zvykli na směsici jazyků, které se u nás
ozývají o přestávkách po chodbách, že
tomu ani nemůže být jinak. Vazba
našich českých žáků a dětí z jiných zemí
a péče o jejich vzdělávání je naším prvot-
ním cílem. A folklor? Náš i jejich je obo-
hacující pro všechny zúčastněné,“ pře-
svědčivě tvrdí Ivana Kašparová.

Tibor DÁVID

Mgr. Ivana Kašparová

Tibor DÁVID
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Příští číslo:
uzávěrka 28. února 2011

vyjde 17. března 2011

Odešli …
Ve věku 89 let soudružka Oldřiška

Urbánková, členka LKŽ Dobromysl,
někdejší aktivní členka komise regionál-
ních dějin dělnického hnutí OV KSČ
Brno-venkov, autorka mnoha životopi-
sů předválečných a zasloužilých členů
strany, průvodkyně našich turistů po
Sovětském svazu a sovětských turistů po
naší vlasti. O svém životě, který prožila
ve Veverské Bítýšce, podala svědecví

28. 2. Karel KŘIVÝ, 79 let, ZO KSČM 1103
František POKORNÝ, 76 let, ZO
KSČM 1103
Alena KARÁSKOVÁ, 58 let, ZO
KSČM 0502

Všem jubilantům blahopřejí a práci
pro stranu a společnost děkují MěV,
MíV, ZO (MO) KSČM a LKŽ Dobromysl.
Redakce ECHO se připojuje.               (did)

KAREL JANIŠ – 80 LET

JAN SATORIA – 75 LET

LKŽ JE OSMNÁCT

Výbor národní kultury v Brně Vás srdečně zve na pořad

„NEZNÁMÉ SKUTEČNOSTI
O BOŽENĚ NĚMCOVÉ“

Autor pořadu: Doc. PhDr. Vladimír Šaur, CSc.
Pořad uvádí: Doc. PhDr. Vladimír Šaur, CSc.
Ukázky čte: Ilja Kreslík

Pořad se koná v pondělí 28. února 2011 v 17,00 hodin v prostorách CAFÉ FALK
(suterén), Gorkého 12, Brno (spojení po ulici Veveří, zastávka Grohova).

Rádi Vás a Vaše přátele přivítáme na této kulturní akci. Dobrovolné vstupné.

Příští akce: 14. 3. 2011 v 17 hodin – Jaroslav Seifert (místo konání zatím neurčeno).
Poštovní schránka: VNK Brno, Křenová 67, PSČ 602 00

Únoroví jubilanti
Už v lednu slavili svá životní jubilea ss.

Anna FIALOVÁ (77), ZO KSČM 0503 a Jiří
MATUŠEK (62), ZO KSČM 3002. Dodateč-
ně blahopřejeme.

1. 2. Josef JEBAVÝ, 85 let, ZO KSČM 2703
2. 2. Josef BRÁZDA, 85 let, ZO 2202
3. 2. Ivan LAMSER, 75 let, ZO KSČM 3004
4. 2. Milada KRÁLOVÁ, 75 let, ZO 0600

Ing. Josef JURÁNEK, 83 let, ZO
KSČM 0305

5. 2. Jiřina SÝKOROVÁ, 83 let, ZO 1103
Jaroslav POLÁK, 84 let, ZO 0305
Vlasta ŠŤOURAČOVÁ, 84 let, MO
KSČM 1401

6. 2. Edmund BENDA, 90 let, ZO 0600
Karel SVÁNOVSKÝ, 83 let, ZO
KSČM 0503

7. 2. František OBROVSKÝ, 89 let, ZO
KSČM 1101
Jaroslav NEVĚDĚL, 86 let, ZO
KSČM 1101

8. 2. Svatoslav ŠEVEČEK, 80 let, ZO
KSČM 0505

10. 2. Marie STODŮLKOVÁ, 85 let, ZO
KSČM 2202
Eduard NEŠPŮREK, 60 let, ZO
KSČM 1101

13. 2. Ludmila ABRAHÁMKOVÁ, 81 let,
MO KSČM 1401

15. 2. prof. MUDr. Bohumil BENAŘÍK,
DrSc., 89 let, ZO KSČM 2701
Jiří ČERMÁK, 82 let, ZO KSČM 2701
Jiřina GERGULÁKOVÁ, 87 let, ZO
KSČM 2701
Zdenka STEHLÍKOVÁ, 85 let, ZO
KSČM 0305

16. 2. Jan TINZL, 82 let, ZO KSČM 0503
17. 2. Jiří NĚMEČEK, 76 let, ZO 1103

Josef VRZAL, 88 let, ZO KSČM 0502
Doc. MUDr. Jan SKALNÍK, CSc., 89
let, ZO KSČM 0305

19. 2. Ing. František ČÍP, 86 let, ZO  1508
Alois ŠENKEŘÍK, 85 let, ZO KSČM
0313

20. 2. Zdena STREJČKOVÁ, 62 let, ZO
KSČM 1103

24. 2. RSDr. Pavel NOVOTNÝ, 67 let, ta-
jemník MěV KSČM

25. 2. Marian FIALA, 70 let, ZO KSČM
0313

26. 2. Dagmar SEDLÁŘOVÁ, 91 let, ZO
KSČM 1508
Ladislav LAVICKÝ, 87 let, ZO KSČM
2711
Věra HRDLIČKOVÁ, 62 let, ZO
KSČM 0505

27. 2. Věra KUNCOVÁ, 86 let, ZO 0305
Jaroslav NETÍK, 88 let, ZO  0305

Člen MěV KSČM, předseda sekce or-
ganizační výstavby a KVŽS MěV KSČM
a předseda ZO KSČM 2705 soudruh
doc. Ing. Jan Satoria, DrSc., se 2. břez-
na 2011 dožil 75 let. Byl předsedou i mís-
topředsedou JmKR KSČM, tajemníkem
i předsedou MěV KSČM, městským
i krajským zastupitelem. Je znalcem
problematiky zemědělství a ochrany
životního prostředí.

K významnému životnímu jubileu
mu přejí redakce ECHO a spolupracov-
níci.                                                                     (kj)

Dospělost, tedy 18 let od vzniku Levi-
cového klubu žen (LKŽ) Dobromysl
oslavili jeho členky i členové. Za tuto
dobu jsme zorganizovali množství akcí,
které máme podrobně popsané v naší
kronice. Už dokončujeme její šestý díl.
Spolupracujeme s občanskými sdruže-
ními i MěV KSČM. Již několik let dělá-
me sbírku ložního prádla pro nemocni-
ci s déle ležícími pacienty v Hustopečích
a také šijeme žínky.

Pro naše pionýry (TUHAS) sbíráme
lékovky, které děti používají na lepidlo
při výrobě různých drobností. Vidíme je
na jejich stánku na 1. máje.

Nyní má LKŽ přes 60 členů. Schází-
me se na Křenové 67 ve 2. patře každé
úterý od 14 do 17 hodin. Rády mezi se-
bou uvítáme každou (i každého), kdo je
v této těžké době sám.

Božena NOVÁČKOVÁ

Významné životní jubileum – 80 let
oslaví 1. března historik, bývalý ředitel
Muzea dělnického hnutí v Brně, dlou-
holetý člen MěV KSČM, zastupitel, je-
den ze zakladatelů občasníku MěV
KSČM ECHO a jeho vedoucí redaktor,
ale zejména obětavý komunista a kama-
rád, PhDr. Karel Janiš.

Milý Karle, všichni víme, že na stáří
není lék, ale taky, že věk není to, v čem
se pozná stáří. Přejeme Ti nejen v den,
kdy budeš s nejbližšími slavit své kulaté
výročí, dobrou náladu, protože s ní je ži-
vot veselejší, ale především zdraví
a mnoho sil a optimismu do dalších let.

Za spolupracovníky
Lubomír Mlejnek

v publikaci Kousek vesmíru pro mne.
Do posledních chvil života měla zájem
o dění ve straně, ve společnosti a ve světě.

Čest její práci a památce!              kj, bn

JUDr. Jaroslav Žák, místopředseda
ZO KSČM, vzácný člověk, dobrý přítel
a spolehlivý soudruh, který se význam-
ným dílem podílel na činnosti ZO ze-
mřel 13. ledna letošního roku.

Čest jeho památce!
Výbor ZO KSČM 2906



PRUDKÝ RŮST NEZAMĚSTNANOSTI
Česká republika 9,6 % tj. 561,5 tisíce uchazečů o práci  (až 700 tisíc, započteme-li

(v prosinci 2010) vyřazené z evidence v zájmu vylepšení statisky)

Jihomoravský  kraj 10,9 % 69,34 tis.  / 23,5 uchazečů o 1 nabízené místo

Brno 8,6 % 19,7 tis.  / 14,4 uchazečů o 1 nabízené místo

PRVNÍ "ÚSPĚCH " PRAVICOVÉ VLÁDY: Ptáte se  s údivem,  jestli  bude
inflace, jestli bude zdražování?

Mnohokrát a jasně  tato vláda
řekla ...   že jejím úsilím je,   aby
přechod od  NEekonomiky k ekono-
mice byl pokojný,   bez sociálních
aspektů,  bez návaznosti nezaměst-
nanosti, bez jakýchkoliv sociálních
krizí...

Václav HAVEL v dubnu 1990

Místo jednostranných sociálních škrtů – aktivní podporu
ekonomiky a obnovu pracovních míst!

VÝRAZNÉ ŠKRTY V SYSTÉMU SOCIÁLNÍCH DÁVEK A NECHUŤ KOALICE ODS - TOP 09 - VV ZRUŠIT "STROPY" PLATEB U BOHATÝCH, RŮST CHUDOBY JEŠTĚ URYCHLÍ.

PRUDKÝ RŮST NEZAMĚSTNANOSTI

w w w. k s c m . c z   •  w w w. k s c m -brno. c z

O jedno volné pracovní místo ‘žebrá’ až 18 uchazečů, ale například v okrese Břeclav dokonce 62!

Nezaměstnanost je větší, než v době velké hospodářské krize třicátých let minulého století!
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V roce 2004 změna
metodiky přinesla
úpravu "správným"
směrem.
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